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 دبير کميسيون تخصصی 
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 رئيس کميسيون تخصصی  

 

 

 غایبان  حاضران

   :اعضاي حقیقی کمیسیون

 مهرآباد  ي دیدکتر محمد سع يجناب آقا

 خانم دکتر فاطمه قناد  سرکار

 با یحب دیدکتر سع يآقا جناب

 ي رصدریمحسن م دی دکتر س يآقا جناب

 جهانگرد  ار یدکتر اسفند  يجناب آقا

 ی نیمز نیحس ر یدکتر ام يآقا جناب

 ي رضو  یمصطف دی دکتر س يآقا جناب

 ی کردشول ییا... رعنا  بیدکتر حب يآقا جناب

 )دبیر کمیسیون(   انیا... طباطبائ  بیحبسید دکتر يآقا جناب

 یرودپشت  يرهنما  دونی دکتر فر يآقا جناب

 سرلک  یدکتر محمد عل يآقا جناب

 اردکان  یی دکتر محمد ابو يآقا جناب

 وفا يزاهد  يدکتر محمد هاد يآقا جناب

 نهاد   کویدکتر حامد ن  يآقا جناب

 زاده بیدکتر توکل حب يآقا جناب

   يجعفر يدکتر حسن عابد يآقا جناب

 ي دکتر محسن صفر يآقا جناب

 

 : اعضاي حقوقی کمیسیون

  نده ینما)  دفریفراهان   دیحجت الاسلام و المسلمین دکتر سع ي آقا جناب

 ( هاي علمیهمرکز مدیریت حوزه

 یی( وزارت اقتصاد و امور دارا   نده ینما ي ) نظر  رضایدکتر عل يآقا جناب

ي  نوذر  یدکتر احمد خان   يآقا  جناب سرکار خانم دکتر نادمیان نماینده  

 (وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ندهینما)

 ( وزارت نفت  نده ینما)  دکتر محمد صادق جوکار  يآقا جناب

 (وزارت صنعت، معدن و تجارت  نده ینمای ) عیخانم دکتر افسانه شف  سرکار

آقا محمد  يجناب  شاپور  )دکتر  مرکز  ندهینما ي    ی اسلام  ي جمهور  يبانک 

 ( رانیا

 ( کشور   یو استخدام  يسازمان ادار  ندهینما ی )ئینب  یدکتر محمدتق  يآقا  جناب

 ( سازمان برنامه و بودجه ندهینما)  نژادییرزایدکتر محمدرضا م يآقا جناب

 ي( وزارت دادگستر ندهی نما)  جم یمولائ  میدکتر ابراه يآقا جناب

 ( وزارت علوم، تحقیقات و فناوري نده ینما ی )فرخ یدکتر مرتض يآقا جناب

 ( وزارت جهاد کشاورزي  نده ینما)  رادیان یک  یدکتر عل يآقا جناب

 ( وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات   نده ی نما )   مرادحاصل   لوفر ی سرکار خانم دکتر ن 

   :نام و نام خانوادگی و محل خدمت  :نیمدعو

 ، جناب آقاي دکتر خادمی )عضو هیات علمی پژوهشکده مطالعات فناوري(اکبر سبزي )کارشناس کمیسیون(علی يآقا جناب

 

 شورای عالی عتفدبيرخانه    ارجاع شده از هایلزوم همکاری بيشتر اعضا در ارائه نظر به نامه پيش از دستور 

 اهم مطالب
هاي بلند  طرح  یینامه اجرانییآ  " ،  "و توسعه استان  يزیربرنامه  يشوراها  ییاجرا  نامهنییآ  " دبیرخانه درباره  

فناوريکلان در بخش  گذاريهیمدت سرما  و  پژوهش  آموزش،  تفص"و    "هاي    فیوظا  یل یدستورالعمل شرح 

تحق  یعال  يشورا  یتخصص  يهاون یسیکم فناور  قاتیعلوم،  که   "يو  است  نموده  خواهی  نظر  کمیسیون  از 



  به نام خدا  

 

 

 جمهوري اسلامي ايران 

اوري
ّ

 شوراي عالي علوم، تحقيقات و فن

 دبیرخان 

 جلسة كميسيون تخصصی مدیریت، اقتصاد، بازرگانی و امور حقوقی  ( 67)   وهفت شصت  صورتجلسة شماره 

 

  18/08/1401تاریخ:       

 سالن جلسات مرکز تحقیقات سیاست علمی کشور مكان جلسه: 

 9:30تا ساعت  7:30از ساعت 

 دارد  :پيوست

 ف 159501كد فرم:   از   صفحهتعداد صفحه: 

 

 تأیيد صورتجلسه صورتجلسهتهيه 

 طباطبائيان  ا... دکتر سيد حبيب 

 دبير کميسيون تخصصی 

 

 نيا دکتر محمود حکمت 

 رئيس کميسيون تخصصی  

 

 

 

 

امیدواریم اعضاي کمیسیون در اسرع وقت نظرات خود را جهت جمع بندي و ارسال به دبیرخانه، براي کمیسیون 

 ارسال نمایند. 

 مصوب

 مقرر گردید 

به   .1 پاسخ  تهيه  جهت  را  خود  نظرات  کميسيون  به  نامه اعضای  دبيرخانه،  سوی  از  ارجاعی  های 

 کميسيون ارسال نمایند. 

 ( ندهی)مشاغل آ یا حرفه  تيارائه و بحث و تبادل نظر در خصوص نظام صلاح دستور اول

 اهم مطالب

آقاي دکتر خادمی عضو هیات علمی پژوهشکده مطالعات فناوري این موضوع را ارائه نمودند که چندین سال  

 متمرکز بر این موضوع هستند. برخی از موارد مهم اشاره شده در جلسه عبارتند از:است 

 داشت.  در توجه به نظام مسائل دانش آموختگان کشور  ی ، اقتصاد و اشتغال نقش مهمیگروه آموزش عال   لیتشک

 ، ياحرفه   يها ت ی چهارچوب صلاح  یدر خصوص طراح  ياپروژه   عتفچهارچوب بنابر درخواست وزارت    نیدر هم

و مانند    یدانشگاه   يهارشته   یتقاضا محور شدن طراح  ،یلیتحص  تیااشتغال دانش آموختگان، هد  تیرصد وضع

 بوده است. نهیزم نی مطرح در ا يهاآنها از جمله پروژه

 ران یوز  ئت یه  بیهنوز به تصو  ی شد ول  بیمربوطه تصو   يدر شورا  ياحرفه  يهاتیچهارچوب صلاح  1400سال  

 .است دهینرس

ما در کمتر از ده   انیدرصد دانشجو  93متاسفانه حدود    ستیکشور مناسب ن ی دانش آموختگان دانشگاه  عیتوز

   کنند. یم لیرشته تحص 

اي موجود بتوانند کمک کنند و اگر  هاي حرفه اي بدین صورت است که نظاممعماري چهارچوب صلاحیت حرفه 

 اي نداریم، نظام لازمه شکل بگیرد.اي نظام حرفهحوزه در 

 -  مصوب
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 شورای عالی عتفدبيرخانه    ارجاع شده از هایلزوم همکاری بيشتر اعضا در ارائه نظر به نامه پيش از دستور

 مطالب مشروح

هاي بلند  طرح  یینامه اجرانییآ  "،  "و توسعه استان  يزیربرنامه  يشوراها  ییاجرا  نامهنییآ  "دبیرخانه درباره  

  فیوظا  یلیدستورالعمل شرح تفص "و    "هاي آموزش، پژوهش و فناوريکلان در بخش  گذاريهیمدت سرما

تحق  یعال  يشورا  یتخصص  ي هاون یسیکم از کمیسیون نظر خواهی نموده است که    "يو فناور  قاتیعلوم، 

براي   دبیرخانه،  به  ارسال  و  بندي  جمع  جهت  را  خود  نظرات  وقت  اسرع  در  کمیسیون  اعضاي  امیدواریم 

 کمیسیون ارسال نمایند. 

 ( ندهی)مشاغل آ یا حرفه  تيارائه و بحث و تبادل نظر در خصوص نظام صلاح دستور اول

 مشروح مطالب

 آقاي دکتر خادمی عضو هیات علمی پژوهشکده مطالعات فناوري این موضوع را ارائه نمودند که چندین سال

 متمرکز بر این موضوع هستند. برخی از موارد مهم اشاره شده عبارتند از:  است

در توجه به نظام مسائل دانش آموختگان کشور در   ی ، اقتصاد و اشتغال نقش مهمیگروه آموزش عال  لیتشک

  کشور مورد توجه قرار گرفت.   یتوسعه آموزش عال  يزیرو برنامه  یابیمساله ارز  ،در آنداشت که    1393سال  

در توجه   يمربوطه نقش موثر  یثبت  ي هاکشور بر اساس داده  يهامثلا رصد اشتغال دانش اموختگان دانشگاه

 .کشور داشت ياه دانشگاه يزیربه لزوم توجه به اشتغال در برنامه

 ، ياحرفه  يها تیچهارچوب صلاح  یدر خصوص طراح  ياپروژه  عتفچهارچوب بنابر درخواست وزارت    نیدر هم

آموختگان، هد  تیرصد وضع دانش  و    یدانشگاه  يهارشته   یتقاضا محور شدن طراح  ،یلیتحص  تیااشتغال 

 بوده است. نهیزم نیمطرح در ا ي هامانند آنها از جمله پروژه

آموزش و   ی عال  يشورا  و   قرار گرفت  يمورد توجه جد  1397از سال    ياحرفه  يهاتینظام صلاح  از همین رو

  ي در شورا  ياحرفه  ي هات یچهارچوب صلاح  1400سال    قانون شکل گرفت.   نی ا  لیذ  ياو حرفه  ی فن  يهامهارت

 .است  دهینرس رانیوز ئتیه بیهنوز به تصو یشد ول بیمربوطه تصو
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ما در کمتر از ده   انیدرصد دانشجو  93متاسفانه حدود    ستیکشور مناسب ن یدانش آموختگان دانشگاه  عیتوز

 ی مقوله مهم نیو مقطع دار هستند. ا یرسم يهادر طول آموزش  یمهارت يها آموزش کنند.یم لیرشته تحص 

 مورد توجه است.  اریبس ياحرفه تیاست که در نظام صلاح

 ت ی است که در نظام صلاح  یمقوله مهم  نیدار هستند. او مقطع  یرسم  يهاآموزشدر طول    یمهارت  يهاآموزش 

 مورد توجه است.  اریبس ياحرفه 

 شود.بودن اشکال است و مزیت محسوب نمی  over qualifyدکتر طباطبائیان: در کشورهاي توسعه یافته  

پیش ببرد و زمینه درک آن   ، کار دبیرخانه شوراي عالی عتف این است که یکسري امور را فارغ از منافع بخشی

توسط نهادها را فراهم سازد. این کاري که امروز ارائه شده، کار خوبی است که در ابتداي راه است و باید از آن 

توان این عقب افتادگی نسبت اشته باشد میها وجود دحمایت کرد. اگر اجماع و نگرش همکاري بین دستگاه

 اي جبران نمود. به افغانستان و عربستان و ... را در زمینه نظام صلاحیت حرفه 

 گیرد. دکتر حبیبا: در هلند فردي با مدرک بالاتر از آنچه که نیاز است، حقوق کمتري می

ها  وجود دارد که تعهدات و انتظارات دستگاه  ؟ آیا کلان تصویريآیا نقشه راهی براي اجرا وجود دارد  دکتر مزینی:

آیا این امکان وجود دارد که به صورت آزمایشی براي یک رشته و دانشگاه خاصی این کار    استخراج شده باشد؟

 اند؟ این موارد پیش بینی شدهبه صورت کلی انجام شود؟ آیا  

ها به صورت هیات امنایی اداره  توجه به اینکه دانشگاهها هم این سند را بپذیرند، با  دکتر حبیبا: اگر وزارتخانه

 شوند آیا زیر بار این سند خواهند رفت؟ می

مطالعات و کارهاي صورت    ولیاي است  صفحه  10اي یک سند  دکتر خادمی: چارچوب نظام صلاحیت حرفه 

  یب رسمی سند است.صفحه است. چهار گام براي این سند دیده شده است. اولین گام تصو  1000گرفته بالغ بر  

نگاشت نهادي و تقسیم ریز وظایف گام    اند. بر اساس آن توافق نموده  فرآیند طی این    ها یعنی چیزي که دستگاه

اي ماحصل باشد. تفاوت این سند نویسی با کارهاي قبلی در این است که چهارچوب صلاحیت حرفه بعدي می

   ود.  فرآیند طی شده است، نه ماحصل فرآیندي که باید طی ش

 راهی براي سازوکار اجرایی این سند دیده شده است که مثلا در هر سال باید چه مواردي رقم بخورند.نقشه 

)پروژه سرباز    فهیمهارت آموزي و اشتغال کارکنان وظنامه  دکتر خادمی همچنین از تجارب خود در تدوین آیین

قرار نمودند. دکتر طباطبائیان خواستار در دستور  بیان  آتی کمیسیون   ماهر(  تجربه در جلسات  این  گرفتن 

 شدند. 
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اینکه بتوانیم نیروي کار ماهر مورد تایید کشورهاي دیگر داشته باشیم و آنها به کشورهاي دیگر  دکتر قناد:  

هاي ابلاغی علم و فناوري که تاکید بر  رسد با بندهایی از سیاستاما به نظر می  .بروند و کار کنند خوب است

حداکثري نیروي کار و نخبگان دارد و همچنین اسنادي که در شوراي عالی عتف با رویکرد نگهداشت و جذب 

 جذب نخبگان تهیه شده است، تعارض داشته باشد. 

اینکه مفهوم شغل در دنیا عوض شده است در بررسی هایی که داشتیم کشورهاي دکتر خادمی: با توجه به 

اما در سال    . وارونه بود  1394شان در سال  ر میزان اشتغال و سطح تحصیلاتیونان و هند نیز مانند ایران نمودا

آنها این مشکل را برطرف کرده بودند آن هم از طریق نگاه فناورانه به مغوله اشتغال با ایجاد پلتفرم   1401

اعتماد  کرد و مخاطبان به آنها  اي نیروهاي شاغل در آن را تایید میفریلنسري. پلتفرمی که صلاحیت حرفه

 . توان دید( )مشابه آن را در بخش روانشناسی اسنپ هم می کردندمی

از مشاغلی که   %80این بود که نزدیک به  1385اي در سال صلاحیت حرفه  زمینه یکی از موارد احصا شده در

نظام  تر احراز شده بودند. در  نیازمند تحصیلات دانشگاهی بودند توسط افرادي با مدرک دیپلم و حتی پایین

توانی به کسی واگذار کنی که صلاحیت توانی بسپاري و فقط میاي شما شغل را به هر کسی نمیصلاحیت حرفه 

 آن را داشته باشد. 

 دکتر شفیعی:

آنها در مسیرشان براي سند  مشاهده کردیم که    ،اي مشترک با کره فاز زمانی این سند چندساله است؟ در پروژه

تحصیلات کم و همچنین تحصیلات بالا نیست بلکه با  شان نیروي انسانی  دغدغه اصلیشان  توسعه منابع انسانی

شد و  نمی درمشکل اصلی آنها نیروي انسانی با تحصیلات میانه است. تا مدتی اجازه تحصیلات بالا برایشان صا

آیا سند مذکور کردند. سوال بنده این است که  هاي آموزشی بیشتري طی میدورهبه جاي تحصیلات آکادمیک،  

و اینکه اصولا چقدر طرف تقاضا دیده   ما در ایران این جسارت را دارد که جلوي تحصیل بدون تقاضا را بگیرد؟

یا بخش خصوصی را هم    شودرا شامل می  آیا فقط بخش دولتی  ،شده است؟ اگر طرف تقاضا دیده شده است

 دیده است؟

 دکتر خادمی: 

سال. شامل اجراي اولیه و بازنگري اولیه،    10تا    7ایم یعنی بازه  استفاده کرده  بازه رایج موضوعبه لحاظ زمانی از  

 اتفاقا تمرکز ما بر طرف تقاضا و بخش خصوصی بوده است.   پوشش ملی. سپس اجراي ملی و بازنگري ثانویه و 

 احتیاج داریم. يما نیز معتقدیم که به بخش میانی بیشتر



  به نام خدا  

 

 

 جمهوري اسلامي ايران 

اوري
ّ

 شوراي عالي علوم، تحقيقات و فن

 دبیرخان 

 جلسة كميسيون تخصصی مدیریت، اقتصاد، بازرگانی و امور حقوقی  ( 67)   وهفت شصت  صورتجلسة شماره 

 

  18/08/1401تاریخ:       

 سالن جلسات مرکز تحقیقات سیاست علمی کشور مكان جلسه: 

 9:30تا ساعت  7:30از ساعت 

 دارد  :پيوست

 ف 159501كد فرم:    از   صفحهتعداد صفحه: 

 

 تأیيد صورتجلسه مشروح جلسه  تهيه 

 اکبر سبزی علی 

 کميسيون تخصصی  کارشناس

 

 طباطبائيان  ا... دکتر سيد حبيب 

 کميسيون تخصصی   دبير

 

 

 

سینگ سازمان مدیریت صنعتی کارهایی را شروع کرده و در حال  دکتر میرصدري: در خصوص پلتفرم فریلن

ارزیابی و تایید را چه کسی قرار است   ارائه نشد سوال بنده این است کهارچوب  هانجام دارد. با توجه به اینکه چ 

 انجام دهد؟  

زیابی  مراکز سنجش صلاحیت معمولا سه تیپ ار. در  اندمشخص شدهدر قانون  موزشیآدکتر خادمی: مجریان 

 ايارزیابی  دیگري  . افتدکه نسبت به برنامه اتفاق می  اي استیکی ارزیابی و اعتبار سنجی  .افتد صلاحیت اتفاق می

این  گیرد(.  ارزیابی افراد است )یعنی خود آن موسسه آزمون می  و نهایتا افتد  است که روي موسسه اتفاق می

براي این موضوع درنظر گرفته مراکز ملی سنجش صلاحیت    ،هاي ماست. به موجب قانونیکی از چالش  قسمت

اي اي موجود بتوانند کمک کنند و اگر در حوزه هاي حرفهمعماري آن بدین صورت است که نظام  شده است.

 . نظام لازمه شکل بگیرد ،ا نداریماي رنظام حرفه


